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1. Opsamling på høringsprocessen og medlemsmøde  
Bestyrelsen drøftede, hvad der blev sagt i breakout-sessionerne på medlemsmødet. 

Sammenfattet var feedbacken: 

• Der synes at være opbakning til ikke at have et målgruppeorienteret tilbud.  

• Det blev anført, at studerende ikke behøver være en målgruppe, men kan løses med kampagner. 

Studerende er desuden ikke kun de yngre. Der foregår megen efteruddannelse og 

kompetenceudvikling for voksne jf. livslang læring. 

• Mange anser det som et must, at der en form for kommunikationskanal. Her blev der peget på den 

platform, Biblioteksvagten er ved at udvikle. Der er dog også bekymringer for ressourcerne og 

økonomi til drift af løsningen. 

• Der er generelt opbakning til, at aktiviteterne i Litteratursiden bør bevares, men medlemmerne er 

splittelse om, hvorvidt Litteratursiden skal fortsætte som et selvstændigt site. 

• Medlemmerne peger på, at der bør oprettes en fælles, national redaktion startende med en fusion 

af eReolen og Litteratursiden. Det blev anført, at synergien heri bør medføre besparelser. Flere 

pegede på en fusioneret redaktion som udgangspunkt placeret i Aarhus. Særligt de små biblioteker 

er meget interesserede i, at der bliver produceret indhold fra centralt hold, men alle får brug for 

centralt produceret indhold, når og hvis hjemmesiderne udvides. Det blev pointeret, at det fortsat 

skal være muligt at producere formidling lokalt, hvis man ønsker det. 

• Det blev til medlemsmødet anført, at det er vanskeligt at se formålet med et nyt børnesite særligt 

da der er stor tilfredshed med eReolen GO!  

• Stor opbakning til en fælles, klar branding af folkebibliotekernes digitale tilbud 

• Der er bekymring for et for voldsomt fokus på den skønlitterære brugerrejse i.f.t. den faglitterære 

ditto.  

• I betragtning af hvor mange vigtige produkter, der er i pipeline – særligt NEXT - er det afgørende, at 

fokus er på hårde prioriteringer og realistiske handleplaner. I samme ånd er der bekymring for, 

hvordan sekretariatet skal kunne håndtere det øgede arbejdspres, en vedtagelse af anbefalingerne 

om et ’Fokuseret tilbud’ vil medføre. 

• Der er ikke enighed om, hvorvidt det fysiske og det digitale bibliotek skal kunne det samme. 



 

 

• Det anerkendes, at der er gjort et stort arbejde for at involvere medlemmerne i processen. 

• Der er bekymring for medlemsinddragelsen, hvis tankerne om agilitet og et mere klart mandat til 

bestyrelsen implementeres, som det er forudsat i rapporten. 

• Der er forventning om en mindre økonomi særligt fra de mindre kommuner. 

• Der blev anført en bekymring for, hvordan adgangen til de digitale licenser sikres jf. oplægget på 

medlemsmødet i Middelfart om brugen af tekstlicenser. 

Herefter blev det nye børnesite drøftet. JHP og GLB pointerede, at det nye børnesite er en udvikling af 

eReolen GO!, hvis platform under alle omstændigheder skal fornyes. Det har man fået penge til af SLKS som 

led i et større projekt. Den nye funktionalitet skal testes på slutbrugere, inden den udvikles. Der er ikke tale 

om et nyt univers. GO! er desuden allerede et univers. JHP orienterede desuden, at planer om at lægge 

Buggi ind den nationale infrastruktur er blevet skrinlagt for nu. 

Beslutning:  

Bestyrelsen er enig i, der er en vanskelig kommunikationsopgave med det nye børnesite, der ikke er blevet 

løftet tilstrækkeligt endnu. Det er vigtigt, at der bliver kommunikeret klart, at det nye børnesite er en 

udvikling af eReolen GO! I forhold til udviklingen af det nye børnesite ønsker bestyrelsen at undersøge 

mulighederne for en mere trinvis fremgangsmåde, hvor opgraderingen af det eksisterende indhold og 

funktionalitet i GO! prioriteres og derefter – i tæt koordinering med NEXT – genovervejelse af ny 

funktionalitet. De eventuelle ændringer, dette indebærer, skal drøftes med SLKS. 

Inden der træffes beslutning om rækkefølge og udvikling, ønskes en redegørelse for, hvor langt de 

forskellige elementer i det nye børnesite er i processen, så det ikke risikeres, at noget sættes på pause, der 

næsten er færdigudviklet. 

 

2. Beslutning vedrørende Fokuseret tilbud, del 1 
 

2.1 Nettjenesterne (se også punkt 2.3 og 2.5 herunder) 
Bestyrelsen drøftede, hvorvidt Litteratursiden.dk skal fastholdes som selvstændigt site. Litteratursiden.dk 

ligger typisk højt i Google søgninger, når der søges på forfattere og genrer, og det er derfor, anbefalingen 

fra Is It a Bird og Implement lægger op til, at sitet kan bevares på trods af borgernes generelle fokus på 

effektive brugerrejser. Konsekvensen af at miste denne placering i Google-søgninger blev drøftet.  

I den forbindelse blev der er også peget på, at medlemmerne forventer fokusering og synergieffekter, og at 

de skal findes. 

Bestyrelsen diskuterede den strategiske nødvendighed af at få borgerne ind på bibliotekernes hjemmeside 

vs. deres begrænsede brug af selvsamme hjemmesider fsva. litteratursøgning og -inspiration. 

Beslutning: 

Bestyrelsen besluttede at søge mod en optagelse af Litteratursiden i foreningen, og at der fortsat skal 

prioriteres dybdeformidling af litterært indhold i det digitale bibliotek. Det skal undersøges nærmere, hvilke 

konsekvenser det vil have, hvis man vælger at nedlægge det selvstændige site Litteratursiden.dk, hvilke 

muligheder der er for integration af indholdet i et nyt NEXT, samt hvad det ressourcemæssigt og økonomisk 

vil betyde, hvis man opretholder sitet.  



 

 

Der var enighed om, at såfremt det besluttes at opretholde et selvstændigt site, skal det referere til 

bibliotekernes hjemmesider og være en del af det samlede, fælles brand. Ligeledes skal det vurderes 

hvilken strategisk og lokalt potentiale der ligger i, at litteratursiden i større eller mindre grad bliver en del af 

bibliotekernes hjemmesider. I stedet for at være mere løsrevet som nu. 

Bestyrelsen besluttede endvidere, at foreningen ikke vil søge at optage Biblioteksvagten, e-Kurser og 

Bibzoom i foreningen. 

 

2.2 Kommunikationsplatform 
GLB orienterede, at den af Biblioteksvagten tilbudte platform endnu ikke er færdigudviklet. Det forventes, 

at en pilotudgave vil være klar til Bibliotekspolitisk topmøde i april, og at en færdig version vil være klar i 

maj måned.  

Bestyrelsen diskuterede, hvordan en kommunikationskanal på den lokale hjemmeside vil virke. Der var 

enighed om, det er en nødvendighed for et moderne CMS. Der var ligeledes enighed om, den skal kunne 

vælges fra.  

Beslutning: 

Bestyrelsen besluttede at undersøge behovet for en kommunikationskanal nærmere herunder 

driftsøkonomi, og at en kommunikationsplatform kan blive en del af fokuseret tilbud under forudsætning 

af,  

• at man enten kan genbruge det initiativ, der er igangsat i regi af Herning/Biblioteksvagten eller et 

standardprodukt 

• at økonomien til drift og vedligehold er på et begrænset niveau 

• at det er muligt at vælge funktionaliteten fra i for det enkelte bibliotek 

 

2.3 Fælles cms – den lokale hjemmeside 
Bestyrelsen diskuterede oplægget, men savnede umiddelbart oversigt herunder konsekvenser for NEXT 

samt rækkevidden af oplægget til, at brugeroplevelse, design og UX i ”videst muligt omfang” skal være 

fælles for alle biblioteker. Det er nødvendigt for flere biblioteker fx at kunne integrere andre institutioner 

på hjemmesiden, og dette skal være muligt i NEXT. 

Det er afgørende for bestyrelsen, at det bliver klart, at det enkelte bibliotek selv kan bestemme i hvilken 

udstrækning, man vil anvende fælles produceret indhold, og at det enkelte bibliotek både kan trække 

nationalt indhold ind og selv lægge eget indhold på. Der er fx brug for at kunne beskrive og formidle egne 

indsatser såsom lokale festivaler, fokusområder m.v.  

Bestyrelsen diskuterede personalisering og anvendelse af brugsstatistik set i relation til de forventede 

udgifter hertil. 

Beslutning:  

Bestyrelsen besluttede at følge anbefalingen vedr. fælles CMS fra rapporten således,  

• at foreningens arbejde med brugeroplevelse (UX) og design må basere sig på at optimere centrale, 

fælles brugerrejser både i forhold til formidling og funktionalitet. ærlige tilpasninger kan være 

omkostningstunge og skal derfor vurderes særskilt – evt. finansieres lokalt. 



 

 

• at formidling primært knyttes til materialer i de brugerrejser, som brugerne typisk udviser 

• at eReolens indhold og funktionalitet integreres i den lokale hjemmeside – og at eReolen.dk derfor 

ikke genetableres i forbindelse med NEXT 

• at formidlingen i højere grad end i dag baseres på fælles produceret indhold 

• at det skal være muligt for det enkelte bibliotek selv at lægge redaktionelt stof på egen hjemmeside 

 

Bestyrelsen ønskede, at arbejdet med at give borgeren en personlig oplevelse via en troværdig 

personalisering bliver yderligere belyst inden det evt. besluttes gennemført 

Bestyrelsen ser ikke en integration af Filmstribens og evt. øvrige filmtjenesters indhold i den lokale 

hjemmeside som førsteprioritet i et fokuseret tilbud. Muligheden for integration kan blive undersøgt 

senere. 

Bestyrelsen ønskede desuden, at de økonomiske forudsætninger for at følge anbefalingen om et fælles 

CMS analyseres yderligere.  

Der skal udarbejdes ansøgning om puljemidler til en løsning til deling af indhold (BPI)-. 

 

2.4 Undertjenester 
Bestyrelsen drøftede kort anbefalingen vedr. undertjenester.  

Beslutning: Bestyrelsen besluttede, at der skal etableres (videreføres) tre undertjenester:  

• En biblioteks-app 

• En eLåns-app 

• En børne-app, der bygger videre på eReolen GO! 

Disse undertjenester skal have fælles branding og et sammenhængende design. 

Bestyrelsen ser ikke en udvikling af en ny film-app til Filmstribens og evt. øvrige filmtjenesters indhold som 

førsteprioritet i et fokuseret tilbud. Muligheden herfor kan blive undersøgt senere. 

 

2.5 Fælles redaktion (se også punkt 2.1 Nettjenesterne ovenfor) 
Beslutning: Bestyrelsen besluttede, at der skal etableres en fælles redaktion med udgangspunkt i en fusion 

af eReolens redaktion med Litteratursiden - såfremt Litteratursiden bliver en del af foreningen. Det 

forudsættes at der på sigt kan opnås både opgavemæssig og økonomisk synergi. Den fælles redaktion skal 

have fokus på produktion af indhold til bibliotekernes hjemmesider, men også evt. fælles undertjenester. 

Detaljerne for etableringen af den fælles redaktion afventer en formel optagelse af Litteratursiden i 

foreningen, afklaringen af den eventuelle videreførelse af Litteratursiden.dk samt en afklaring af, hvordan 

arbejdes kan tilrettelægges bedst muligt (se også punkt 2.1). 

 

2.6 Udvikling af fælles brand 
Bestyrelsen diskuterede udvikling af fælles brand og evt. sammenhængende design på tværs af nationale 
tjenester og lokale hjemmesider med gyldig hensyntagen til lokale designs og design guides. 
 
Beslutning:  
Bestyrelsen besluttede, at der skal etableres en fælles branding og et sammenhængende design på tværs af 



 

 

de lokale hjemmesider og undertjenesterne. Der skal i den forbindelse udarbejdes en ansøgning om 
puljemidler til denne opgave. 
 

2.7 Forsimplet IT-landskab & 8. Organisatoriske forandringer af foreningen  
Bestyrelsen drøfter disse punkter på førstkommende bestyrelsesmøde.  

 

3. Drøftelse af generalforsamling, app-udbud og udbud af NEXT/Børnebiblioteket 
Bestyrelsen diskuterede præsentationen af dette mødes diskussioner på generalforsamlingen og fortsætter 

via email. 

Der blev stillet forslag om at indstille til en ændring af fagudvalg fra de nuværende til fagudvalg for 

formidling hhv. infrastruktur. Der blev ikke taget stilling til forslaget og bestyrelsen drøfter forslaget pr. 

email. 

Der blev også stillet forslag om en vedtægtsændring, der giver bestyrelsen mulighed for at udpege en 

ekstern formand, dvs. en formand, der ikke er fungerende bibliotekschef og at tilbyde 

bestyrelsesformanden et honorar pga. den store arbejdsbyrde, der er ifm. med formandsarbejdet. 

Bestyrelsen fandt, at et honorar var passende - evt. som kompensation til kommunen – men der var ikke 

umiddelbart flertal for muligheden for en ekstern formand. Der diskuteres videre pr. email. 

Bestyrelsen diskuterede endvidere, om kvotefordelingen af store, mellemstore og små kommuner i valget 

til bestyrelsen stadig er aktuelt for foreningen og drøfter det videre pr. email. 

Bestyrelsen diskuterede rollefordeling på generalforsamlingen og hælder til at tilføje en fortælling om 

bestyrelsesarbejdet i.f.m. formandens beretning. Der diskuteres videre pr. email. 

App-udbud m.v. berøres på kort møde fredag d. 31/3 kl. 14, og der skal muligvis indkaldes til yderligere 

møde. 

 


